中国医学影像技术

CHINESE JOURNAL OF MEDICAL IMAGING TECHNOLOGY

设为首页 | 加入收藏 | 联系我们

2014-05-21 早期三

首页 | 本刊简介 | 编委会 | 收录情况 | 投稿须知 | 期刊订阅 | 稿件查询 | 广告招商 | 会议

魏凌琳,叶真,徐秋晨.声触诊组织量化技术鉴别诊断肝脏局灶性病变[J].中国医学影像技术,2012,28(7):1345~1349

声触诊组织量化技术鉴别诊断肝脏局灶性病变

Virtual touch tissue quantification in differential diagnosis of focal liver lesions

投稿时间: 2012-02-19 最后修改时间: 2012-04-16

DOI:

中文关键词: 肝脏疾病 声触诊组织量化 超声检查 弹性成像技术

英文关键词:Liver diseases Virtual touch tissue quantification Ultrasonography Elastography imaging techniques

基金项目:

作者 单位 E-mail

魏凌琳 福建医科大学附属第一医院超声影像科,福建 福州 350005

叶真 福建医科大学附属第一医院超声影像科, 福建 福州 350005 chenyezhen@sina.com.cn

徐秋晨 福建医科大学附属第一医院超声影像科,福建 福州 350005

摘要点击次数:331

全文下载次数:110

中文摘要:

目的 探讨声触诊组织量化(VTQ)技术在肝脏局灶性病变鉴别诊断中的临床应用价值。方法 采用VTQ技术对93例肝脏局灶性病变患者96个病灶及15名正常志愿者进行检测,获取病失实质的剪切波速度(SWV)值。结果 病变组与正常对照组的SWV值的组内相关系数(ICC)均>0.71。恶性病变组SWV值最大,良性组次之,正常对照组最低(P<0.05),以SWV=1.96 m/s作为良、病变的诊断阈值,诊断恶性病变的准确率、敏感度、特异度、阳性和阴性预测值分别91.68%,98.41%,80.02%,89.62%和96.57%;血管瘤与肝硬化结节及局灶性结节增生(FNH)、肝细胞癌(H与肝转移癌的SWV差异无统计学意义(P>0.05)。局灶性恶性病变组周围肝实质SWV值大于良性组及正常组(P<0.05),良性组略大于正常组(P>0.05);血管瘤、FNH病种间和肝转移癌、HCC硬化结节及胆管细胞癌(CCC)病种间的周围肝实质的SWV差异无统计学意义(P>0.05)。结论 VTQ可定量反映不同类型肝脏局灶性病变的硬度,有助于鉴别诊断。

英文摘要:

Objective To explore the clinical application value of virtual touch tissue quantification (VTQ) in the differential diagnosis of focal liver lesions. **Methods** VTQ technique was performed on 93 pc with 96 focal liver lesions and 15 healthy volunteers to obtain shear wave velocity (SWV) values of lesions and liver parenchyma. **Results** Intraclass correlation coefficients (ICC) of SWV values of foliver lesions, normal liver parenchyma and peripheral liver parenchyma of the focal lesions by two operators were all over 0.71. The average SWV value of malignant group was the highest, followed to benign group and then normal group (P<0.05). Taking SWV of 1.96 m/s as diagnostic reference value for differential diagnosis between malignant and benign lesions, the accuracy, sensitivity, specific positive and negative predictive value was 91.68%, 98.41%, 80.02%, 89.62% and 96.57%, respectively. There was no statistical difference of SWV values between hemangioma and circle manner of SWV values of the liver parenchyma in malignant group was higher than that in benign and normal group (P<0.05). The average SWV value of the liver parenchyma in malignant group was higher than that in normal group (P<0.05). There was no statistical difference of SWV values of the liver parenchyma between hemangioma and FNH, neither among liver metastatic carcinoma, HCC, cirrhotic nodules and cholangiocellular carcinoma (P<0.05). **Conclusion** VTQ technique provides quantit information which can reflect the hardness of focal liver lesions, therefore being helpful to the differential diagnosis of focal liver lesions.

查看全文 查看/发表评论 下载PDF阅读器